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ترافیک تهران بسیار سنگین است. مسافران مترو 
و اتوبوس هم در ســاعات صبحگاهی و عصرگاهی، 
با ازدحــام جمعیت، روبه رو هســتند و گاهی یکی 
دو قطار یا اتوبوس از جلوی رویشــان رد می شــود 
اما نمی توانند ســوار شوند. متأســفانه سال ها کم 
توجهی به حمل ونقل عمومی ازجمله در بحث ناوگان 
اتوبوسرانی باعث شده تا این مد حمل ونقل عمومی 
در روزهای پس از پاندمی کرونــا نتواند به نیازها و 
درخواست های شــهروندان پاسخ خوب و مناسبی 
بدهد.  اگرچه مدیران و پرسنل این دو شبکه انبوه بر 
ارزان و محبوب تمام تلاش شان را به کار گرفته اند تا 
مترو و اتوبوس از نفس نیفتند. نشان به آن نشان که 
طی ماه های گذشته 675اتوبوس نو یا بازسازی  شده، 
3ایستگاه مترو به بهره برداری رسیده، 8هزار میلیارد 
ریال بودجه برای خرید قطعات مترو درنظر گرفته 
شده و اورهال 30رام قطار در دستور کار قرار گرفته 
است. با این حال، پرواضح است که 2050دستگاه 
اتوبوس فعلی و فرســودگی دوســوم ناوگان مترو، 
کاری عظیــم را می طلبد و نمی تــوان خیلی زود، 
منتظر نتیجه لازم بود.  حال برای بخش اتوبوسرانی، 
اقداماتی کــه اکنون انجام می شــود طی 200روز 
ابتدای سال تا پاییز و پیش از شروع سال تحصیلی 

1402-1401 به ثمر می نشیند.
در این شرایط شــهرداری تهران، با همکاری دولت 
و همچنین مشــارکت بخش خصوصــی به دنبال 
توسعه و نوسازی ناوگان اتوبوســرانی است. بهرام 
نکاحی، مدیرعامل شرکت اتوبوسرانی ابراز امیدواری 
می کند تا پیش از نیمه دوم سال شاهد تقویت ناوگان 
اتوبوسرانی و کاهش مشکلات این بخش باشیم و در 
همین راستا به همشهری می گوید:»از ابتدای سال 
که شرایط کرونا به سمت عادی شدن رفت و شاهد 
بازگشایی مدارس و دانشگاه ها بودیم، یکباره حجم 
تقاضای سفر در ناوگان اتوبوســرانی با یک جهش 
جدی روبه رو شد. درنتیجه کمبود ها و کاستی هایی 
که از گذشته به ما تحمیل شــده است ظهور و بروز 
پیدا کرد. تمام تلاش مان را بــه کار گرفته ایم تا آن 
بخش از ناوگان که نیاز به بازسازی و اورهال دارد را 
در یک بازه زمانی مناسب دوباره به چرخه خدمت و 
خطوط برگردانیم. در کنار این موضوع، به کارگیری 

اتوبوس های جدید را هم دنبال می کنیم که شامل 
900دستگاه از مسیر وزارت کشور می شود. وزارت 
کشــور و خودروســازان قول داده ا ند 900دستگاه 
اتوبوس را در چند مرحله قبل از پایان ســال به ما 
تحویل دهند. همچنین امیدواریم در گام اول بخشی 
از هزار دســتگاه اتوبوس وارداتــی را هم به چرخه 
خدمات وارد کنیم که فعلا یک بخش 50تایی از آن 
در بندرعباس است که ان شاء الله بتوانیم آن را منتقل 
کنیم. تمام ظرفیت های خودمان را به کار گرفته ایم تا 
موج دوم تقاضای سفر که در مهر ماه اتفاق می افتد را 

به بهترین شکل ممکن پوشش دهیم.« 

برنامه های مدیریت شهری 
اولویت اول:  تأمین 500دســتگاه اتوبوس برقی 
از قرارداد وزارت کشــور با هزینه ســرمایه گذاری 
280میلیــارد تومــان از ســمت شــهرداری، 
3200میلیــارد تومــان از ســمت دولــت و 
880میلیارد تومان از اوراق مشارکت در دستور کار 
است.500دستگاه اتوبوس برقی بخش خصوصی با 
هزینه سرمایه گذاری 160میلیارد تومان از سمت 
دولت، 900میلیــارد تومان از اوراق مشــارکت و 
3هزارو80 میلیارد تومان از سمت بخش خصوصی 
جزو اولویت نخســت سامانه اتوبوســرانی به شمار 

می رود.
اولویت دوم:  بازسازی ناوگان فرسوده اتوبوسرانی 
در مدت زمان 4ســال اعلام اولویت بعدی سازمان 
اتوبوســرانی اســت. این پروژه شــامل بازسازی 
2هزارو500 دســتگاه اتوبوس تک کابین با هزینه 
1250میلیارد تومان و بازســازی 400دســتگاه 
اتوبوس دوکابین بــا هزینه 360میلیــارد تومان 
می شود. منابع این اولویت از سوی شهرداری تهران 

تامین خواهد شد.
اولویت ســوم:  اکنون 1059راننــده پایه یک در 
ناوگان اتوبوســرانی وجود دارد که تا پایان ســال 
300راننده بازنشسته می شوند. بنابراین هزارو41نفر 
کســری راننده وجود دارد که بخشــی از این آمار 
مربوط به ناوگان خصوصی و بخــش دیگر ناوگان 
ملکی است. شهردار تهران دستور جذب 450راننده 
را صادر کرد کــه جذب 200راننده نهایی شــده و 
کارهای مربوط به جــذب 250راننده دیگر درحال 

انجام است.

اولویت چهارم: 
تعویــض مخازن فرســوده اتوبوس های گازســوز 
به تعداد 1000دســتگاه با منابع مالــی مورد نیاز 
100میلیارد تومان در مدت زمان یک سال اولویت 

بعدی اتوبوسرانی پایتخت به شمار می رود.

بهاراتوبوسهادرپاییزفرامیرسد
مدیریت شهری فعلی تهران شبکه اتوبوسرانی را چگونه تحویل گرفت، در 200روز خدمت چه کار کرد و در 200روز بعدی برای تحول در این بخش چه برنامه ای دارد؟

مهدی اسماعیل پورگزارش
روزنامه نگار

۲۰هزارو۲۳۴میلیارد تومان برای 
توسعه و نوسازی ناوگان اتوبوسرانی 

توســعه و نوســازی ناوگان اتوبوســرانی پایتخت در یک افق 
چهارساله نخستین اولویت شهرداری تهران در بحث حمل ونقل 
عمومی محسوب می شود. این موضوع در مجموع به تامین منابع 

مالی به ارزش 20هزارو234میلیارد تومان نیاز دارد.

واردات 19۰۰دستگاه اتوبوس
در کنار نوسازی ناوگان شهری، 900دستگاه اتوبوس نیز از سوی 
وزارت کشور وارد می شود. همچنین شهرداری تهران درخواست 
واردات 1000دستگاه اتوبوس را ارائه کرده است که با این طرح 
در کمیسیون زیربنایی دولت موافقت شده و در مرحله بعدی باید 

در صحن دولت به تصویب برسد.

بازگشت 1۴۰۰ اتوبوس از رده خارج شده به مدار 
امســال 1400 اتوبوس که از مدار خارج شــده اند، بازســازی 
می شوند که از این تعداد 400دستگاه دوکابین و 1000دستگاه 
تک کابین اســت. همچنین شــهرداری تهران برای تعویض 

1000دستگاه مخزن گاز اتوبوس هم برنامه دارد.

11۰+1۲۰۰ دستگاه اتوبوس 
با آغاز فعالیت مدیریت شــهری جدید وضعیت اتوبوسرانی رو 
به بهبود بوده و پس از ســال ها اخیرا 120دستگاه اتوبوس به 
ناوگان حمل ونقل عمومی تهران افزوده شــده اســت. دولت و 
شــهرداری تهران در تعامل با یکدیگر گام هایی در این زمینه 
برداشته اند و طی توافق صورت گرفته با دولت قرار است تا آخر 
ســال 1200دســتگاه اتوبوس در قبال تهاتر نفت برای تهران 

اختصاص داده شود.

اقدامات شرکت واحد اتوبوسرانی تهران در 8ماه گذشته: 
  ورود ۱۲۰دستگاه اتوبوس جدید

  بهسازی و راه اندازی ۲۴۹دستگاه اتوبوس
  تعویض مخازن سوخت ۲۶۸دســتگاه اتوبوس 
و همچنین تعویــض شــیرآلات ۱۲دســتگاه اتوبوس 

گازسوز
  بازسازی اساسی ۲۶دستگاه اتوبوس

  خریــد ۲۰دســتگاه ون کــه بــه زودی وارد چرخــه 
خدمات رسانی می شوند

  جذب و تامیــن ۲۰۰راننده جدیــد و ۲۵۰نفر نیز 
در مرحله گزینش

  راه اندازی کارخانه نوآوری اتوبوسرانی )فاز مطالعاتی(
  راه اندازی خط گردشگری)فاز مطالعاتی( که در ایام 
نوروز۱۴۰۱ در 2مســیر به صورت آزمایشــی در تهران و 

شهرری فعالیت کرد

سیداحمد علوی
رئیس کمیته گردشگری و 

میراث فرهنگی شورای شهر تهران
تاســیس ســازمان گردشــگری مصوبــه 
شــورای شــهر را دارد و اخیــرا در شــورای 
اداری شهرداری تهران مطرح و مقرر شد 
تا نســبت به تهیه ســاختار این ســازمان 
اقدام شود. شهرداری هم اکنون در حال 
تهیه لایحه ای در همین خصوص اســت 
تا در آن ســاختار، ســازمان جدیــد در آن 

تدوین شود.

نقل قول خبر

عدد خبر

حمل ونقل

سرپرست ســازمان مهندســی و عمران 
شهر تهران، از رشــد ۴۰درصدی تولید و 
پخش آسفالت نســبت به مدت مشابه 
ســال قبل خبر داد. مســعود حق لطفی 
گفت: »طی ۴5روز نخســت امســال با 
تولید حدود ۱۰۰هــزار تن انــواع مخلوط 
آســفالتی، رکــورد تــازه ای در ایــن زمینه 
ثبــت شــد؛ طــوری کــه ایــن شــاخص 
نسبت به سال گذشته رشد ۴۰درصدی 

داشته است.«

100,000
 تن آسفالت

مدیرعامــل ســازمان ورزش شــهرداری 
از طراحــی مســابقات محلــه قهرمان در 
محلات شــهر تهران در ۸رشــته ورزشــی 
تیمــی و انفــرادی خبــر داد. حســین 
اوجاقــی گفــت: »ایــن مســابقات در 
۸رشــته ورزشــی ویژه آقایان و بانوان در 
جهــت هویت بخشــی به محــلات برگزار 
می شود. ابتدای خرداد ثبت نام ها آغاز و 
تا تابستان برگزاری مسابقات عملیاتی 
می شــود؛ به طوری که ۳5۳محله شــهر 
تهران در طول سال درگیر این مسابقات 

می شوند.« 

8
رشته ورزشی

مهدی شایسته اصل
مدیرعامل شرکت بهره برداری مترو

قرارداد ۱۰۰میلیــون یورویی بــا فاینانس 
خارجــی نهایــی شــده اســت و بعــد از 
انعقــاد قــرارداد می توانیــم نســبت بــه 
خرید تجهیزات و قطعات مترو که ۸هزار 
میلیارد ریــال نیــاز دارد، اقــدام کنیم که 
کار نهایــی شــده اســت. براســاس نــوع 
قطعه، ثبــت ســفارش و زمان ســاخت، 
یک بــازه زمانی بــرای تحویل وجــود دارد 
که حدودا بین 2تا ۸ماه زمان لازم است.

برنامه هایی برای ارتقای رفاه و حقوق و مزایای پرسنل شرکت اتوبوسرانی
بهرام نکاحی، مدیرعامل شرکت اتوبوسرانی شهر تهران با اشاره به برخی از مشکلات و نیازها و 
درخواست های پرسنل شاغل و بازنشسته این شرکت، از برنامه ها و تلاش های صورت گرفته در 
راستای تحقق این موارد در سال جاری خبر می دهد: »برخی از رانندگان درخواست هایی درباره 
۴درصد بیمه سخت و زیان آور دارند که اختلاف نظرهایی بین شهرداری و شرکت بیمه درباره نحوه 
پرداخت آن وجود دارد. در تلاش هستیم تا هرچه زودتر این موضوع را به جمع بندی رسانده و حل 
و فصل کنیم. موارد و مباحثی هم درباره سنوات و کارت منزلت و استفاده از ظرفیت های رفاهی 
مجموعه برای بازنشستگان و پرسنل شاغل شرکت اتوبوســرانی وجود دارد که با توجه به نگاه 
شهردارمحترم تهران و تأکید ایشان بر لزوم تکریم کارکنان به ویژه پیشکسوتان و بازنشستگان 
درحال پیگیری آنها هستیم. در همین راستا شرکت اتوبوسرانی یک مجموعه رفاهی دارد که از 
سال های قبل تعطیل اســت، اما درحال راه اندازی دوباره آن هستیم. همچنین مجموعه ورزشی 
شرکت واحد راداریم که آن هم در۳-۲سال گذشــته برای انجام تعمیرات تعطیل بود و پیگیری 

می کنیم تا امسال مجدد وارد چرخه خدمت رسانی شود.«

مکث


